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FAKKEL-FLITSE
Weeklikse nuusflitse vir n ingeligte Framesby-familie!‘ -

HIERDIE WEEK SE FAKKEL-FLITSE WORD MET TROTS GEBORG DEUR:
SUNRIDGE VILLAGE SHOPPING CENTRE

UITGAWE 287 · 13 DESEMBER 2022

GRAAD 11  -  100%
GRAAD 10 - 96,87%
GRAAD 9  - 98,5%
GRAAD 8  - 95,75%

HOËRSKOOL FRAMESBY WORD WEEREENS NA DIE 
GESOGTE WILDEKLAWER TOERNOOI UITGENOOI.

DIE VOLGENDE SPANNE IS UITGENOOI:
0/14A, 0/15A, 0/16A, 0/19A-RUGBYSPANNE

0/16A-NETBALSPAN

SLEGS TOPSKOLE IN SUID-AFRIKA WORD UITGENOOI!

ALGEHELE SLAAGSYFER 97,4%



Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

FRAMESBY STAP WEG MET ERETOEKENNING
Hoërskool Framesby het onlangs by die Onnieveerder Toekennings van 2022 ‘n derde plek in Suid-Afrika 
behaal. Framesby ontvang hiermee ‘n eretoekenning en val onder een van die drie topskole in 
Suid-Afrika.

Die SOS (Skole Ondersteuningsentrum) het vir Framesby erkenning gegee vir die innoverende 
aanwending van tegnologie om ‘n positiewe verskil in leerders se onderrig te maak. Hier gebruik 
onderwysers tegnologie as bousteen om ‘n dinamiese en leervriendelike onderrigomgewing te skep.

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



Beste Ouers

2022 was vir ons ‘n besondere jaar met al die hoogtepunte en prestasies wat behaal is. Ons kan 2022 met groot 
dankbaarheid teenoor ons Hemelse Vader afsluit. In die goeie en hartseer tye kon ons altyd Sy teenwoordigheid 
aanvoel. Alle eer aan Hom.

A) AKADEMIESE INLIGTING
Ons het in 2022 ‘n algehele slaagsyfer van 97,40% van Graad 8 tot Graad 11 behaal. Dit is presies in lyn met die uitslae 
van 2021. Ouers, ons wil elke leerder en ouer met dié puik uitslae gelukwens. Ons harte gaan egter ook uit na daardie 
2,60% leerders wat nie in 2022 suksesvol was nie. Ouers, ons wil vra dat u hierdie leerders sal motiveer en ondersteun 
sodat hulle hul studies in 2023 by Hoërskool Framesby kan hervat. Hierdie uitslae is vir ons as gemeenskap ‘n riem 
onder die hart en beslis die voortdurende beweging van ‘n onderrig- na leerkultuur by die skool. Dankie aan elke ouer 
en leerder wat die personeel se hand neem om dit ‘n suksesvolle akademiese skool te maak. Ek gee dan ook die 
volgende verdere inligting oor die slaagsyfer in graadverband:

Graad 8  247 uit 258 slaag  Slaagpersentasie van 95,75%
Graad 9  226 uit 232 slaag  Slaagpersentasie van 97,50%
Graad 10  217 uit 224 slaag  Slaagpersentasie van 96,87%
Graad 11  202 uit 202 slaag  Slaagpersentasie van 100%

Voorwaar uitslae om op trots te wees!

B)TOP 20
Die Top 20 word as volg bereken:

Graad 8 tot 11

Die totaal van alle vakke word in ag geneem. Leerders kwalifiseer vir die Top 20 slegs indien hulle alle vraestelle geskryf 
het. 
Baie geluk aan die volgende leerders wat pragtig presteer het om die Top 20-klasposisie in elke graad te behaa.

C) FINANSIES
Ons wil u vir u getroue betaling van u 2022-skoolfonds bedank. Daar is egter nog stééds ouers wat nie hul finansiële 
pligte teenoor die skool nakom nie. As u voorraadopname neem van álle geleenthede wat u leerder op akademiese, 
sport- en kultuurgebied geniet, asook die uitmuntende fasiliteite, is dit belangrik dat u besef dat u betaling van 
skoolfonds van uiterste belang is. Daarom Ouers, is ons versoek dat élke ouer sy deel in 2023 sal doen. Ons kan beslis 
nie meer toelaat dat ‘n sekere gedeelte van ouers die skoolfonds van ander ouers subsidieer nie. Hoërskool Framesby 
se skoolfonds in vergeleke met ander skole in Port Elizabeth is uiters laag en daarom moet u, u deel bydra.

D) WOENSDAG, 18 JANUARIE 2023
Hoërskool Framesby heropen op Woensdag, 18 Januarie 2023 om 07:30. Die program vir die begin van die dag vir 
leerders is as volg:
07:30 – 08:30  Graad 8/9  Junior Saal
07:30 – 08:30  Graad 10/11/12  Graadhoofgleuf
08:30 – 09:30  Graad 10/11/12  Senior Saal
08:30 – 09:30  Graad 8/9  Graadhoofgleuf

Leerlinge verdeel in groepe voor/na saalbyeenkoms en tree by die volgende punte aan:
Graad 8 – Pawiljoen [H Strauss]
Graad 9 – Agter die C-blok [E Ittershagen-Strauss]
Graad 10 – Pawiljoen [L Schelbert]
Graad 11 – Voor Die Kosblik [F van der Walt]
Graad 12 – Tennishuisie [J Schoeman]

E)VERPLIGTE OUERAANDE JANUARIE 2023
Verpligte oueraande vind in Januarie 2023 plaas (elke leerder moet deur een ouer vergesel word). Die volgende 
inligting is hierop van toepassing:
WOENSDAG 18 JANUARIE 2023
GRAAD 11 – 18:00 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]
GRAAD 12 – 19:15 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.

UIT DIE HOOF SE KANTOOR DONDERDAG 19 JANUARIE 2023
GRAAD 9 – 18:00 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]
GRAAD 10 – 19:00 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]

Graad 8-leerders se inligting sal tydens die graad 8-kamp vir die graad 8-ouers deurgegee word.

F)FAKKELFLITS
Ek moedig u aan om die Fakkelflits deeglik te bestudeer. Hier hou ons u van alle gebeure en prestasies op hoogte. Dit 
is ook op Framesby se Facebook-blad beskikbaar.

G)SPORT
Framesby se eerste krieketspan gaan vanaf 11 tot 14 Januarie 2023 aan Union High in Graaff Reinett se krieketfees 
deelneem. Baie sterkte aan mnre. Konrad de Villiers en Francois vd Walt wat die span vergesel.
 
H) AKADEMIE – GRAAD 10
Graad 10-leerders wat vir akademiese erekleure gekwalifiseer het, ontvang ‘n brief en sertifikaat saam met hul rapport.

I)KWARTAALPROGRAM
Aangeheg die kwartaalprogram vir kwartaal 1 vir 2023.

J) DIE KOSBLIK
Die Kosblik is vanaf Januarie 2023 onder nuwe bestuur. mev. Jana Rademeyer en mev. Lauren Nash is deur die 
beheerliggaam aangestel. Sien Fakkelflits vir verdere inligting.

K) DIE HANGER
Sien Fakkelflits vir alle inligting.

L) KULTUUR
‘n Bemarkingsvideo en Googlevorm word hierdie week op klasgroepe gestuur vir ons 2023 musiekblyspel, 
‘Sneeuwitjie van Winterville’! Alle belangstellendes kan die vorm invul. Oudisies vir spelers, dansers en sangers vind 
reeds vanaf 18 Januarie plaas.

Kooroudisies vind ook plaas op 18/19 Januarie 2023.

M) KONDISIONERINGSENTRUM
Die kondisioneringsentrum sal teen 23 Januarie 2023 in volle gebruik wees. Hierdie toevoeging tot Framesby se 
arsenaal sal die skool se posisie tot uitnemendheid verder versterk.

Ouers, as skool bid ons vir u en u gesin ‘n geseënde feesseisoen toe. Ons gebede is dat u opnuut ons Hemelse Vader 
sal ervaar. Mag Hy ook in hierdie tyd Homself aan u openbaar en u met die keur van sy seëninge seën.

Ek en my gesin bedank u vir u ondersteuning en gebede. Ek kan met groot vrymoedigheid getuig dat dit ‘n besonderse 
45 maande by Hoërskool Framesby was. Ek glo vas, en soos ek baie vir u sê, die toekoms van Hoërskool Framesby 
is blou en goud. Kom ons werk saam om dit so te hou.

 



Beste Ouers

2022 was vir ons ‘n besondere jaar met al die hoogtepunte en prestasies wat behaal is. Ons kan 2022 met groot 
dankbaarheid teenoor ons Hemelse Vader afsluit. In die goeie en hartseer tye kon ons altyd Sy teenwoordigheid 
aanvoel. Alle eer aan Hom.

A) AKADEMIESE INLIGTING
Ons het in 2022 ‘n algehele slaagsyfer van 97,40% van Graad 8 tot Graad 11 behaal. Dit is presies in lyn met die uitslae 
van 2021. Ouers, ons wil elke leerder en ouer met dié puik uitslae gelukwens. Ons harte gaan egter ook uit na daardie 
2,60% leerders wat nie in 2022 suksesvol was nie. Ouers, ons wil vra dat u hierdie leerders sal motiveer en ondersteun 
sodat hulle hul studies in 2023 by Hoërskool Framesby kan hervat. Hierdie uitslae is vir ons as gemeenskap ‘n riem 
onder die hart en beslis die voortdurende beweging van ‘n onderrig- na leerkultuur by die skool. Dankie aan elke ouer 
en leerder wat die personeel se hand neem om dit ‘n suksesvolle akademiese skool te maak. Ek gee dan ook die 
volgende verdere inligting oor die slaagsyfer in graadverband:

Graad 8  247 uit 258 slaag  Slaagpersentasie van 95,75%
Graad 9  226 uit 232 slaag  Slaagpersentasie van 97,50%
Graad 10  217 uit 224 slaag  Slaagpersentasie van 96,87%
Graad 11  202 uit 202 slaag  Slaagpersentasie van 100%

Voorwaar uitslae om op trots te wees!

B)TOP 20
Die Top 20 word as volg bereken:

Graad 8 tot 11

Die totaal van alle vakke word in ag geneem. Leerders kwalifiseer vir die Top 20 slegs indien hulle alle vraestelle geskryf 
het. 
Baie geluk aan die volgende leerders wat pragtig presteer het om die Top 20-klasposisie in elke graad te behaa.

C) FINANSIES
Ons wil u vir u getroue betaling van u 2022-skoolfonds bedank. Daar is egter nog stééds ouers wat nie hul finansiële 
pligte teenoor die skool nakom nie. As u voorraadopname neem van álle geleenthede wat u leerder op akademiese, 
sport- en kultuurgebied geniet, asook die uitmuntende fasiliteite, is dit belangrik dat u besef dat u betaling van 
skoolfonds van uiterste belang is. Daarom Ouers, is ons versoek dat élke ouer sy deel in 2023 sal doen. Ons kan beslis 
nie meer toelaat dat ‘n sekere gedeelte van ouers die skoolfonds van ander ouers subsidieer nie. Hoërskool Framesby 
se skoolfonds in vergeleke met ander skole in Port Elizabeth is uiters laag en daarom moet u, u deel bydra.

D) WOENSDAG, 18 JANUARIE 2023
Hoërskool Framesby heropen op Woensdag, 18 Januarie 2023 om 07:30. Die program vir die begin van die dag vir 
leerders is as volg:
07:30 – 08:30  Graad 8/9  Junior Saal
07:30 – 08:30  Graad 10/11/12  Graadhoofgleuf
08:30 – 09:30  Graad 10/11/12  Senior Saal
08:30 – 09:30  Graad 8/9  Graadhoofgleuf

Leerlinge verdeel in groepe voor/na saalbyeenkoms en tree by die volgende punte aan:
Graad 8 – Pawiljoen [H Strauss]
Graad 9 – Agter die C-blok [E Ittershagen-Strauss]
Graad 10 – Pawiljoen [L Schelbert]
Graad 11 – Voor Die Kosblik [F van der Walt]
Graad 12 – Tennishuisie [J Schoeman]

E)VERPLIGTE OUERAANDE JANUARIE 2023
Verpligte oueraande vind in Januarie 2023 plaas (elke leerder moet deur een ouer vergesel word). Die volgende 
inligting is hierop van toepassing:
WOENSDAG 18 JANUARIE 2023
GRAAD 11 – 18:00 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]
GRAAD 12 – 19:15 [VERPLIGTEND VIR ELKE LEERDER VERGESEL DEUR EEN OUER]

MARIUS GERMISHUYS
SKOOLHOOF

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.
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reeds vanaf 18 Januarie plaas.

Kooroudisies vind ook plaas op 18/19 Januarie 2023.
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Die kondisioneringsentrum sal teen 23 Januarie 2023 in volle gebruik wees. Hierdie toevoeging tot Framesby se 
arsenaal sal die skool se posisie tot uitnemendheid verder versterk.

Ouers, as skool bid ons vir u en u gesin ‘n geseënde feesseisoen toe. Ons gebede is dat u opnuut ons Hemelse Vader 
sal ervaar. Mag Hy ook in hierdie tyd Homself aan u openbaar en u met die keur van sy seëninge seën.

Ek en my gesin bedank u vir u ondersteuning en gebede. Ek kan met groot vrymoedigheid getuig dat dit ‘n besonderse 
45 maande by Hoërskool Framesby was. Ek glo vas, en soos ek baie vir u sê, die toekoms van Hoërskool Framesby 
is blou en goud. Kom ons werk saam om dit so te hou.
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Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.
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na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.
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Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.

So
nd

ag
 

M
aa

nd
ag

 
D

in
sd

ag
 

W
oe

ns
da

g 
D

on
de

rd
ag

 
Vr

yd
ag

 
Sa

te
rd

ag
 

   

 
 

1 
D

ag
 9

 
O

ue
ra

an
d 

– 
Gr

. 1
0,

11
,1

2 
W

is
k 

en
 F

W
 1

8:
00

 (S
aa

l) 
N

oo
dp

la
n 

- 
In

oe
fe

ni
ng

 

2 
D

ag
 1

0 
GE

EN
 K

O
SB

LI
K 

TO
ES

IG
 

LE
ER

D
ER

S 
GA

A
N
 N

A
 K

LA
SS

E 
D

ie
 K

os
bl

ik
 s

al
 g

es
lu

it
 w

ee
s 

aa
n 

di
e 

bi
nn

ek
an

t 
– 

ve
rk

op
e 

sa
l s

te
ed

s 
pl

aa
sv

in
d 

aa
n 

di
e 

bu
it

ek
an

t 
Kl

as
ve

rt
ee

nw
oo

rd
ig

er
 v

er
ki

es
in

g 
ty

de
ns

 v
oo

g 
N

et
ba

l: 
 

O
ue

r 
in

lig
ti

ng
sa

an
d 

18
:0

0 
– 

D
ie

 K
os

bl
ik

 
A

tl
et

ie
k:

 S
on

e 
D

og
te

rs
kr

ie
ke

t:
 

1s
te

 s
pa

n 
vs

 C
ol

le
gi

at
e 

(w
) 

En
gl

is
h 

D
eb

at
in

g 
wo

rk
sh

op
 

3 
D

ag
 1

 
M

at
ri

ek
da

g 
  

4 
Kr

ie
ke

t 
vs

 K
in

gs
wo

od
 

1s
te

 &
 1

5 
A

 (w
) 

2d
e 

& 
14

 A
 (t

) 
Sw

em
: B

-li
ga

 G
al

a 
N

ew
to

np
ar

k 
Tw

ee
ka

m
p:

 E
de

n 
In

te
rp

ro
v.

 
A

tl
et

ie
kl

ig
a 

2 
En

gl
is

h 
D

eb
at

in
g 

A
le

x 
Fe

st
iv

al
 

A
tl

et
ie

k:
 L

ae
rs

ko
ol

 A
tt

ie
 V

an
 W

yk
 

by
ee

nk
om

s 
(F

ra
m

es
by

) 

5 
6 

D
ag

 2
 

D
H

: M
ev

. L
of

tu
s 

1s
te

 P
ou

se
: 

Gr
aa

dh
oo

fd
ev

er
ga

de
ri

ng
 

Se
ni

or
 s

aa
l 

Ju
ni

or
 W

is
k 

to
et

sg
le

uf
 

Se
un

sk
ri

ek
et

:  
14

 A
 v

s 
Gr

ey
 (t

) 
14

 B
 v

s 
Gr

ey
 (w

) 
La

er
sk

oo
lh

oo
fd

e 
– 

fu
nk

si
e 

18
:3

0 

7 
D

ag
 3

 
D

og
te

rs
kr

ie
ke

t:
  

2 
de

 s
pa

n 
vs

 A
le

x 
(t

) 
 

8 
D

ag
 4

 
Se

un
sk

ri
ek

et
:  

15
 A

 v
s 

Gr
ey

 (w
) 

15
 B

 v
s 

Gr
ey

 (t
) 

VR
L 

ve
rk

ie
si

ng
  

Se
un

sk
ri

ek
et

 v
er

tr
ek

 n
a 

sk
oo

l v
ir

 
Bo

la
nd

 L
an

db
ou

 

9 
D

ag
 5

 
D

og
te

rs
kr

ie
ke

t:
 

1s
te

 s
pa

n 
vs

 A
le

x 
(w

) 
Se

un
sk

ri
ek

et
:  

2d
e 

vs
 G

re
y 

(w
) 

3d
e 

vs
 G

re
y 

(w
) 

1s
te

 &
 1

5 
A

 v
s 

Bo
la

nd
 L

an
db

ou
 (w

) 
12

:3
0 

 
 

10
 

D
ag

 6
 

Se
un

sk
ri

ek
et

:  
1s

te
 &

 1
5 

A
 v

s 
Pa

ar
l G

im
 (w

) T
20

 1
4:

00
 

A
tl

et
ie

k:
 P

E 
Sk

ol
e 

M
nr

. e
n 

M
ej

. F
ra

m
es

by
 

aa
nk

on
di

gi
ng

 T
O

P 
30

 
M

B 
– 

Va
le

nt
yn

sd
an

s 
– 

Sa
al

 1
8:

00
 

11
 

A
tl

et
ie

k:
 P

E 
Sk

ol
e 

Kr
ie

ke
t:

 S
om

er
se

t 
Co

lle
ge

 (w
) 

09
:0

0 
 

12
 

Tw
ee

ka
m

p:
  

O
P 

- 
Ka

m
pi

oe
ns

ka
pp

e 
 

13
 

D
ag

 7
 

D
H

: M
nr

. d
e 

Vi
lli

er
s 

Va
kh

oo
fd

ev
er

ga
de

ri
ng

 
Gr

aa
dh

oo
fp

er
io

de
 

Gr
. 8

 -
 1

2 
H

ok
ki

e:
  

Se
un

s 
en

 D
og

te
rs

 p
ro

ew
e 

16
:0

0 
M

nr
. e

n 
M

ej
. F

ra
m

es
by

 
oe

fe
ni

ng
 1

7:
00

 –
 2

0:
00

 

14
 

D
ag

 8
 

D
og

te
rs

kr
ie

ke
t:

  
2 

de
 s

pa
n 

vs
 P

ri
or

y 
(t

) 
H

ok
ki

e:
  

Se
un

s 
en

 D
og

te
rs

 p
ro

ew
e 

16
:0

0 
M

nr
. e

n 
M

ej
. F

ra
m

es
by

 
oe

fe
ni

ng
 1

7:
00

 –
 2

0:
00

 

15
 

D
ag

 9
 

H
ok

ki
e:

  
Se

un
s 

en
 D

og
te

rs
 p

ro
ew

e 
N

et
ba

l: 
o/

19
 P

ro
ew

e 
16

:0
0 

Te
nn

is
: T

ja
ar

t 
Vo

rs
te

r 
– 

Cr
ad

oc
k 

(s
eu

ns
 e

n 
do

gt
er

s)
 

Ve
rt

re
k 

13
:0

0 
 

16
 

D
ag

 1
0 

H
ok

ki
e:

  
Se

un
s 

en
 D

og
te

rs
 p

ro
ew

e 
16

:0
0 

Te
nn

is
: T

ja
ar

t 
Vo

rs
te

r 
– 

Cr
ad

oc
k 

(s
eu

ns
 e

n 
do

gt
er

s)
 

M
nr

. e
n 

M
ej

. F
ra

m
es

by
 

oe
fe

ni
ng

 1
7:

00
 –

 2
0:

00
 

17
 

D
ag

 1
 

Te
nn

is
: T

ja
ar

t 
Vo

rs
te

r 
to

er
no

oi
 –

 
Cr

ad
oc

k 
(s

eu
ns

 e
n 

do
gt

er
s)

 
CS

V 
Ta

kk
am

p 
- 

Je
ff

re
ys

 

18
 

Fi
la

nt
ro

pe
: C

A
N

SA
-R

el
ay

 f
or

 L
if

e 
Kr

ie
ke

t 
vs

 N
ic

o 
M

al
an

 
1s

te
 &

 1
5 

A
 (t

) 
2d

e 
& 

14
 A

 (w
) 

Te
nn

is
: T

ja
ar

t 
Vo

rs
te

r 
– 

Cr
ad

oc
k 

 
(s

eu
ns

 e
n 

do
gt

er
s)

 
A

tl
et

ie
k:

 M
et

ro
 s

ko
le

 
CS

V 
Ta

kk
am

p 
- 

Je
ff

re
ys

 

19
 

CS
V 

Ta
kk

am
p 

- 
Je

ff
re

ys
 

Te
nn

is
:  

Tj
aa

rt
 V

or
st

er
 

to
er

no
oi

 –
 C

ra
do

ck
  

(s
eu

ns
 e

n 
do

gt
er

s)
 

 

20
 

D
ag

 2
 

D
H

: M
ev

. S
ch

oe
m

an
 

Ju
ni

or
 S

aa
l 

Se
ni

or
 W

is
k/

W
is

k 
G 

to
et

sg
le

uf
 

N
ot

ul
e 

2 
na

 A
H

 
W

er
ks

af
ba

ke
ni

ng
  

Gr
. 8

 –
 1

2 
na

 A
H

 
N

et
ba

l: 
o/

14
 P

ro
ew

e 
16

:0
0 

Ru
gb

yp
ro

ew
e 

 
o/

14
, o

/1
5,

 o
/1

6,
o/

19
 –

 1
6:

00
 

M
nr

. e
n 

M
ej

. F
ra

m
es

by
 

oe
fe

ni
ng

 1
7:

00
 –

 2
0:

00
 

BL
: G

TT
 –

 1
8:

00
 

BL
: F

in
an

s 
– 

18
:4

5 

21
 

D
ag

 3
 

Gr
. 7

 O
pe

 –
 D

ag
 1

5:
00

 
Sk

oo
l s

lu
it

 1
2:

00
 

D
og

te
rs

kr
ie

ke
t:

 
2 

de
 s

pa
n 

vs
 C

ol
le

gi
at

e 
(t

) 
N

et
ba

l: 
o/

17
 P

ro
ew

e 
16

:0
0 

Ru
gb

yp
ro

ew
e 

 
o/

14
, o

/1
5,

 o
/1

6,
o/

19
 –

 1
6:

00
 

   

22
 

D
ag

 4
 

N
et

ba
l: 

o/
15

 P
ro

ew
e 

16
:0

0 
M

nr
. e

n 
M

ej
. F

ra
m

es
by

 
oe

fe
ni

ng
 1

7:
00

 –
 2

0:
00

 
Ru

gb
yp

ro
ew

e 
 o

/1
4,

 o
/1

5,
 o

/1
6,

o/
19

 –
 1

6:
00

 
  

23
 

D
ag

 5
 

D
og

te
rs

kr
ie

ke
t:

 1
st

e 
sp

an
 v

s 
N

ew
 B

ri
gh

to
n 

H
ub

 (t
) 

N
et

ba
l: 

o/
14

 P
ro

ew
e 

16
:0

0 
Ru

gb
yp

ro
ew

e 
o/

14
, o

/1
5,

 o
/1

6,
 o

/1
9 

– 
16

:0
0 

M
nr

. e
n 

M
ej

. F
ra

m
es

by
 

oe
fe

ni
ng

 1
7:

00
 –

 2
0:

00
 

  

24
 

D
ag

 6
 

N
et

ba
l: 

o/
16

 P
ro

ew
e 

14
:1

5 
Pa

in
t 

Ru
n 

(M
ev

v.
 B

ee
tg

e,
 C

ro
nj

e 
M

nr
. J

or
da

an
) 

Ch
ee

rl
ea

de
rs

 O
ef

en
ka

m
p 

14
:3

0 
 

25
 

Sw
em

: B
-li

ga
 G

al
a 

N
ew

to
np

ar
k 

N
et

ba
l: 

 
08

:0
0 

- 
Pr

oe
we

 +
 o

ef
en

ka
m

p 
al

le
 s

pa
nn

e 
12

:0
0 

– 
15

:0
0 

“k
en

m
ek

aa
r”

 m
et

 o
ue

rs
  

A
tl

et
ie

kl
ig

a 
3 

En
gl

is
h 

D
eb

at
in

g 

 

Fe
br

ua
ri
e 

20
23

 



Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.
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Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 
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LUKAS DE KLERK 80%MAYNARD CROUSE
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CONNOR BEER
80%

JAMIE-LEE BESTER
82%

 NICO BARKHUYSEN
84% 

TOP 20 - GRAAD 8 - Alle vakke word in berekening gebring.
- Om vir Top 20 te kwalifiseer moes leerders die volle eksamen afgelê het.

Mé-JEAN DU PREEZ
               80% 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



ASHLEIGH WOLFE
 81%

ANNEQWA WITBOOI
81%

AIDAN WEYERS
81%
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WION VENTER 
81% 
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MARICKE VD WALT
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CHAD THOMPSON 87% JACO STRYDOM 82% MELODIE STEYL 86% JENNIFER SMITH 86%KALEY
SCHELLINGERHOUT
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EBEN PEENS 84%EMMA OLIVIER  82%JAYLEE MOMBERG
              80%

HAILEY MARITZ 86%CARLI MARITZ 83%

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 
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Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



ZANé JUBBER 84%JOANé JONCK 81% MIEKE JAMNECK 82%MIA HARMSE 84%ILANI GREEFF 84% 

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 
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JJ DE LANGE 81%

MILAYKE FOURIE
85%

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.
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Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 
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Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.
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SIMONIQUE DOEN DIT WEER!

PROTEA KRIEKETSPELER MAAK ‘N DRAAI BY FRAMESBY

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. Simonique Grobler (graad 9), het Suid-Afrika vanaf 19 tot 23 November by die World Age Group-kompetisie in Sofia, 

Bulgarye verteenwoordig. 42 lande van reg oor die wêreld het aan die gesogte kompetisie deelgeneem.  Sy het die 10de 
plek in die wêreld vir 'double mini trampoline' verower. Sy is ook gekies as deel van die Suid-Afrikaanse span van 4 
dogters en 4 seuns om Suid-Afrika by die "Region 5 Games" in Lilongwe, Malawi te gaan verteenwoordig. Dit het van 1 
tot 5 Desember plaasgevind en beide die dogters- en seunsspan  het ‘n 1ste plek/goud verower.
.

Dylan Grobler (graad 8),  het vanjaar baie goed in die Algoa Motorsportklub se kringmotor�etsafdeling gevaar. Dit 
vind oor 8 rondtes van Maart tot November plaas. Hy het die kampioenskap vir 2022 in die NSF 100cc en die CBR 150c  
junior klas verower.  Hy het ook op 26 November aan die PE 150 Endurance-resies deelgeneem en ‘n welverdiende 
1ste plek behaal.

MOTORSPORTKLUB:DYLAN VAAR UITSTEKEND

Dane van Niekerk, kaptein van die Protea vroue krieketspan 
het vir Janelle van Hall met haar draaiboulwerk in die nette by 
Framesby kom help. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



MONITORBESTUUR-KAMP
Die Monitorbestuur het vanaf 25 tot 27 November 2022 hul jaarlikse leierskapskamp by Bushpig Adventures 
net buite Port Elizabeth bygewoon. Dit was ‘n belewenis vir al die MB-lede. Gedurende die kamp was die 
aktiwiteite gefokus daarop om die leerders aan te moedig om mekaar te ondersteun en om buite die boks te 
dink met hulpbronne wat aan hul gegee is. Die vier spanne tydens die kamp het teen mekaar deelgeneem om 
uiteindelik as die wenspan na die naweek weg te stap. Hoogtepunte was die nagmars, potjiekoskompetisie, 
tyd om die vuur en die hoenderkopeet. 
Hier volg 'n paar fotos van die aktiwiteite.



Ten spyte van die eksamen het ‘n klomp van ons atlete aan die laaste atletiekliga van die jaar deelgeneem. 
Die volgende atlete het onder die eerste drie atlete geëindig:
1. Ruan Erskine - eerste in hamergooi (so.19)
2.    Jade de Jager - eerste in paalspring en tweede in die 100m (do.15)
3.    JJ de Lange -  eerste in die paalspring (so.15)
4.    Zander van Eyk - tweede in paalspring (so.19)
5.    Inge van Eyk - eerste in paalspring (do.16)
6.    Ruzanne du Randt - tweede in hoogspring (do.17)
7.    Meke de Vries - tweede in die 400m en derde in die 90m hekkies (do.15)
8.    Shaun-Michael Scharneck - eerste in die spiesgooi (so.19)
9.    Anneke Grobler - derde in die 400m en tweede in die 200m (do.15)
10.   Ilke Wolmarans - eerste in die 800m (do.15)
11.   Anri van Zyl - tweede in die 100m en 200 (do.19)
12.   Jamie-Lee Bester - tweede in die 1500m (do.15)
13.   Zane Jubber - tweede in die 1500m (do.17)

ATLETIEKUITSLAE BY LIGA:



FRAMESBY GHOLFDAG REUSE SUKSES

Yvette Nell sluit in 2023 as �sioterapeut by ons nuwe gimnasium 
aan.

Bietjie meer oor Yvette:
Ek het in Wellington groot geword en in 1991 aan die Universiteit 
van Stellenbosch gegradueer. Ek woon reeds 31 jaar in Port 
Elizabeth en my praktyk is reeds 27 jaar in Sunridge Park gevestig. 
Ek is passievol oor �sioterapie en ons gemeenskap. My spesiale 
belangstelling in my buite-pasiëntpraktyk is in ortopedie en 
sportbeserings. Ek sien daarna uit om my betrokkenheid by 
Hoërskool Framesby voort te sit.

ONS VERWELKOM VIR:



OUDSKOLIERE NUUS:

Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Baie geluk aan Hanniska van Vuuren, wat in die 0/19-netbalspan vir Suid-Afrika opgeneem is. Hanniska neem dus 
vanaf 2 tot 12 Desember aan die Region V Games in Lilongwe, Malawi deel. Framesby is baie trots op jou!!

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



Ek het in 1991 aan Framesby gematrikuleer…31 jaar gelede! My skooljare was “bevange” en 
“kief”!

Ons het in 1987 as “Gwappe” ons St.6 jaar begin. In daardie dae moes ons nog toutjies kou 
en ouens het ons bene met vuurhoutjies gemeet! Baie herinneringe en tradisies.
Ek dink sommer dadelik aan hoe ek elke dag met my fiets, tas agterop, met Linga Longa se 
bult moes op ry! As jy 5 minute later by die huis wegtrek, was dit “time trial” al die pad skool 
toe om betyds te wees! 

Ek, my sus Annelle en Marlize Brink was van die eerste meisies in Framesby wat fietsry as ‘n 
sport beoefen het. Ons het baanfiets en padfiets gery…die jare voor bergfiets(MTB). Ek het 
ook later my OP kleure in fietsry verwerf.  Ek onthou hoe ons aan die eerste “slegs 
vroue-wedren” ooit in PE deelgeneem het. Die Oosterligsirkel was ook ‘n jaarlikse instelling 
onder PE se skole.

Ek het individueel en in spanverband aan driekamp deelgeneem. Coca-Cola het gereeld 
skole driekampkompetisies by Hobie Beach aangebied. In my matriekjaar was ek die 0/19 
meisies wenner by die OP junior driekampkampioenskappe. ‘n Ander lekker herinnering was 

Geagte leerders, personeel en ouers. 

Ons sien uit om julle vanaf Januarie 2023 te onthaal en lekker kos aan julle te voorsien. Ons doelwit 
is om gesonde, bekostigbare kos betyds te bedien. 
 
Gesamentlik het ons meer as veertig jaar ondervinding in die spysenieringsbedryf. 
Ons albei besit en bestuur gevestigde spysenieringbesighede, en is passievol oor wat ons doen. 
Ons is baie opgewonde oor hierdie nuwe hoofstuk en pad wat ons saam met Hoërskool Framesby 
gaan stap. 
 
Groete
Jana en Lauren 
Die Kosblik-hoofmeisies. 

NS. Kontak ons oor die kredietstelsel, wat in 2023 werking sal tree. Vir elke R1000 krediet wat vooraf 
gelaai word, is daar 5 gratis verversings.  Buite-spyseniering sal ook voorsien word. 
E-pos:  hallo@diekosblik.co.za

Die Kosblik(kombuis) is oop van Maandae tot Vrydae van 06:00 tot 16:00. Leerders kan steeds in 
Die Kosblik tot 18:00 sit.

DIE KOSBLIK

DIE HANGER
Tye:
Desember 2022:
13 Des  8:00 -   16:30
14 Des  12:00 - 16:30
15 Des  10: 00 - 16:30
17 Des (Saterdag) 9:00 - 12:00

 
Januarie 2023: 
14 Jan (Saterdag) 9:00 - 12:00 
16 Jan  9:00 - 12:00 
17 Jan  9:00 - 12:00



FRAMESBY OUDSKOLIERE

ONS GESELS MET: ERNA MULLER

Erna Muller
Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 

Ek het ook verskeie uitstallings van my werk gehou, soos by Die Kunshuis in Clanwilliam, asook Sanlam 
Gallery. In 2020 is ek genooi deur Dr Marinda Kruger, ook ‘n oud-Framesbyleerling, om by die wynplaas Elgin 
Vintners my werk uit te stal in hulle gastehuis en ook ‘n praatjie te lewer op vrouedag oor vroulike fotograwe en 
my lewe as wildfotograaf.
Die organisasie 'Blood Lions", wat ek ondersteun in hulle passie om "Canned Hunting" van leeus te stop, het 
ook van my foto’s gebruik op hulleadvertensieborde wat regoor die land opgesit is.

Deur die jare het ek verskeie toekennings ontvang van internasionale kompetisies. Ek is ook ’n lid van die 
Tafelberg- fotoklub in Kaapstad en het vir ‘n paar jaar ook op die komitee gedien. Ook is ek ’n lid van PSSA in 
Suid-Afrika. Ek gaan gereeld Krugerwildtuin toe met kliënte en daar is my groot passie om olifante af te neem. 
Hulle is so baie soos mense en daar is altyd een of ander iets wat gebeur. So is ek al verskeie kere gejaag en 
is dit maar net ‘n deel van my werk (a day in the office). 

Wanneer ek Botswana besoek bly ek altyd in die wilderniskampe wat nie omhein is nie en was dit my voorreg 
om verskeie kere deur leeus en ander wilde diere besoek te word in die nag. My goue reël, en dit is baie moeilik 
om te doen, is "NEVER RUN". In my passie vir die wilde diere en voëls het ek op verskeie geleenthede al sleg 
tweede gekom. ’n Skerpioen het my gesteek nadat hy in my skoen geklim het, twee weke in die hospitaal. 
Onlangs het ek ‘n blou valkie gered van die pad af wat sy skouer beseer het, en hy was so dankbaar dat hy sy 
klou in my vinger in geslaan het tot op die been. Ek is al deur ’n paar slange gepik, darem nog nooit n giftige 
een nie, en het ek ‘n kursus gedoen by professor Tony Phelp in die hantering van giftige slange sodat ek darem 
myself in die bos kan help as dit nodig is.

As ’n oudleerling van Framesby is ek baie trots om vir mense te sê dit was my hoërskool. Framesby was die 
plek waar die grondslag van my morele en etiese waardes gelê is en my leuse is: volg jou drome en passie, 
wees altyd dankbaar vir alles wat die Goeie Vader jou gee, neem elke geleentheid en maak die beste van die 
pad waarop jy is.



Ek het in 1983 gematrikuleer aan die Hoërskool Framesby.

Framesby was beslis ‘n leerkurwe en opwindende tyd in my lewe. Daar het ek vriende gemaak vir ‘n leeftyd.  
My bynaam was Ertjies (Erna van Rooyen) en my beste vriendin, Leanda Potgieter (Vermeulen), was Wortel 
as gevolg van haar rooi hare.  Saam was ons ’n gedugte span en lekker stout, ‘n paar keer in mnr Kritzinger 
se kantoor.  Wat ek onthou van ons onderwysers was mev Smal wat huishoudkunde gegee het. Een keer het 
ek en Wortel mekaar met Rotskoekies gegooi toe sy uit was en toe sy terug kom haar getref met een, 
nodeloos om te sê ons hande is rooi warm geslaan met ’n houtlepel.

Vir tik het ons mnr Fourie gehad en hy kon jou onverwags met so lang liniaal oor jou voete klits as jy met 
gekruisde bene sit terwyl jy verwoed probeer om onder ‘n lap 120 woorde per minuut te tik. Ek was nie juis 
baie akademies nie, net deur geskraap, later eers in my lewe die akademie ontdek. 

Op skool het ek atletiek gedoen. Daar het ek ’n rekord gegooi in die spiesgooi, weet nie of dit dalk nog staan 
nie en ook netbal gespeel en ‘n beker een jaar vir die beste speler gekry. Baie van my maats in die klas is nog 
steeds vriende en ons hou so nou en dan ’n mini-reunie wat altyd uitloop op ‘n geweldige kuier.

Ons het vir Geskiedenis mnr Rauch gehad en ek was beslis daai jare op hom verlief. Sy klasse was altyd 
interessant en al die lang vrae het my beslis gehelp op universiteit met elle lang vrae in Antropologie.

Nou ja, na skool het ek tot my moeder se groot verbasing aangekondig dat ek nou universiteit toe gaan. Ek 

het in my eerste jaar op UPE aan ’n graad in Sosiale Wetenskap studeer en in daardie jaar besef dat ek 
eintlik ‘n argeoloog wil word. Van my 2de jaar het ek op Stellenbosch studeer, my hoofvakke was 
antropologie en argeologie. Op universiteit het ek gedien op ’n paar verenigings as ‘n komiteelid, soos die 
Argeologiese Vereniging en die Sosiale Wetenskap Vereniging. Ek het ook toe begin muurbal speel en baie 
goed gedoen.

Tot groot verbasing van vriende en my familie het ek my graad verwerf in 1987, en kort daarna vir die 
Staatsdiens gaan werk as ’n antropoloog, waar ek in Departement Gesondheid baie werk gedoen het onder 
die Tradisionele Leiers en sangomas in die omgewing van Pretoria. 

In 1989 is ek getroud met nog ‘n oud-Framesbyleerling, Anton Muller. Ons is in 1993 uitmekaar. Ek is nog 
steeds op my eie daarna, maar het ek darem my enigste seun, Jaco in 2000 gehad.

In 2004 het ek ‘n diploma gedoen by die "South African Paralegal School of Cape Town", in Senior Paralegal, 
en daarmee het ek vrouens wat nie ’n prokureur kan bekostig nie, gehelp met onderhoudsake, wat ek nog 
steeds soms doen.

Van die Staatsdiens is ek in die korporatiewe wêreld in waar ek hoofsaaklik gewerk het vir groot publikasie 
-maatskappye in bestuur. Die laaste maatskappy was Macmillan, gebaseer in die UK, tot 2015, waar ek 
besluit het om my passie te volg en vir my self te werk. Deur die jare het ek begin belangstel in fotografie en 
spesifiek om wild af te neem, so het ek maar altyd my vakansies deur gebring iewers in Afrika in ‘n Nasionale 
Park. Dit was die basis vir my besluit om ’n wildsfotograaf te word.

As kind het ek maar altyd meer van diere gehou as mense, en dit was dus nie ‘n moeilike besluit om ’n 
wildsfotograaf te word nie. Dit is darem nie al nie, ek het ook begin om Praktiese Pistool Skiet te doen as ‘n 
sport, en het uitgeblink as skut in die Wes-Kaap - baie goue medaljes en ook internasionaal kompeteer. 

In 2015 het ek my lewe in Kaapstad van 26 jaar opgegee en getrek na ’n pragtige klein dorpie teen die Groot 
Winterhoekberge met fantasties natuur en ook wildlewe, naamlik Porterville. Ek speel nou gholf en ry fiets -  
totaal ‘n ander lewe as korporatief en in die stad.

Nou ja, toe begin ek foto’s neem. Dit het uitgebrei en ek doen ook toere na Nasionale Parke met 
buitelanders, nie meer as 2 mense op slag nie. Dit is ongelooflik lekker en ek geniet dit geweldig om mense 
te leer oor die gebruik van hulle kameras en om beter natuurfoto’s te neem. Daarmee saam kom avontuur 
en moes ek al op geleentheid 4km deur die duine en diep sand terug stap na die kamp in ’n area wat vrot is 
van die leeus omdat ons vasgeval het met die voertuig: bygesê ek het nie bestuur nie. Op ‘n ander 
geleentheid in Botswana het ek in lang gras gesit naby ’n watergat net buite die Moremi,toe ‘n olifant bul 
besluit het om my van nader te ondersoek. Hy het so 5 meter van my gestop nadat ek opgestaan het en net 
na my gestaar. Toe het ek maar met hom gepraat en hy het besluit om terug te gaan na sy watergat, dit was 
’n ongelooflike gevoel om te weet dat hierdie olifant te enige tyd my kon dood trap as hy wou. My fotografie 
het bekend begin word en daar was verskeie kunstenaars wat van my foto's geskilder het. In 2018 is ‘n foto 
van my wat ek geneem het van Nguni-beeste in Botswana geskilder deur Anneke Smuts. Die werk is 
verkoop vir R7500. Dit is n lekker gevoel as jou werk goed doen en waardeer word. Van my foto’s is ook 
gepubliseer in verskeie tydskrifte en boeke. Die een waarop ek meeste trots is, is die foto's van Eland Bulle 
wat oor die pad spring in die Kgalagadi Park. Dit is in Peter Flack se boek, "The Spiral Horn's of Southern 
Africa" gepubliseer, ook saam met n foto van ’n Kaapse Kobra wat regop staan. Deur die jare het ek ook 
toere gedoen met veral Nederlandse toeriste, wat altyd spesiaal is omdat ek self ‘n gebore Nederlander is.

Natuurlik het ek ook ander fotografie gedoen, soos lugfoto’s en het ek ‘n groot gedrukte foto van die 
wynplaas Winkelshoek, buite Riebeeck Kasteel, wat die nuwe plaas uitbeeld vanuit die lug. Dit hang in hulle 
voorportaal met ’n ander foto van hoe die plaas gelyk het jare gelede.

Een van my vriende hier op Porterville, NC Lambrechts, vlieg ‘n geel Supercub en het met ’n voorstel van ‘n 
foto gekom, die vliegtuig wat reguit na my vlieg in ‘n veld van Canola met die berge in die agtergrond.  Ons 
het dit toe gedoen en na verskeie pogings waar ek plat geval het in die Canola, want dit is nogal 
skrikwekkend as ’n vliegtuig op jou afkom, het ons die foto gekry. Hierdie foto het verskyn in die African Pilot 
Tydskrif van 2021 as ‘n middel bladsy met ’n artikel wat ek geskryf het: "Fields of Yellow".   Dit is toe ook foto 
van die jaar en het op die kalender vir "February 2021" verskyn. 
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Indien jy iemand vir die Oudskoliere-berig wil nomineer, 
kontak ons gerus : mediasentrum@framesby.co.za. 

Ons wil graag berigte plaas van al ons oudskoliere, maar 
benodig hul selfoonnommer/e-pos om kontak te maak. 

Dis altyd lekker om te hoor waar ons oudskoliere hulself 
vandag bevind sowel as om terug te kyk na almal se 
Framesby herinneringe.

10 Junie: Kaapstad (lokaal sal teen einde Januarie 2023 bevestig word)
17 Junie: Affies,1920 Restaurant, Pretoria
12 Augustus:  Framesby, Port Elizabeth (Sportnaweek teen Marlow)
9 September: Oubaai Golf Estate, George
16 September: Bains Lodge, Bloemfontein

Moet dit nie misloop nie! Dagboek solank die bogenoemde datums. 

Verdere inligting sal binnekort deurgegee word en besprekings kan vanaf 1 Maart 2023 
gemaak word.  Kostes sal teen einde Januarie 2023 deurgee word. Kaartjies sluit kos en 
drank(alkoholiese en nie-alkoholiese verversings) in. Ons moedig reunie-groepe aan om 
hul samekomste die 12de Augustus te hou.

MEDIASENTRUMOUDSKOLIERE BERIGTE:

ALUMNI SAMEKOMSTE 2023:



FRAMESBY
OUDSKOLIERE (FOS)

NAAM EN VAN :

NOOIENSVAN:

ID-NOMMER:

JAARTAL GEMATRIKULEER:

ADRES:

PROVINSIE:

BEROEP:

TELEFOON:

SELFOONNOMMER:

E-POSADRES:

Beste Oudskolier
Ons wil julle graag van gebeure rondom jul alma mater op hoogte hou. Om hierdie rede 
wil ons graag ons databasis op datum bring en vra dat alle oudskoliere asb. die volgende 
inligting na fos@framesby.co.za sal e-pos:

U inligting bly hoogs 
vertroulik.

Die rede hoekom ons u 
ID-nommer benodig, is om te 
verhoed dat ons duplikate op 

ons sisteem stoor.
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